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Geachte heer, mevrouw, 

 

Als houder van zoogkoeien, die als doel hebben een kalf groot te brengen, ondervind ik nadeel van 

de voorgestelde excretienormen. Ik houd mijn dieren op een extensieve manier. Mijn manier van 

houden benaderd van nature de wensen van het ministerie van Landbouw ten aanzien van 

kringlooplandbouw. Tevens doen mijn dieren aan een vorm van natuuronderhoud door 

natuurgebieden te begrazen. Hierdoor draag ik bij aan behoud van natuur en lever een positieve 

bijdrage aan biodiversiteit.  

Mijn dieren worden volledig gras gevoerd, veelal van onbemest land. Ze krijgen in principe geen mais 

of krachtvoer verstrekt. Daarbij komt ook nog dat ik hier te maken heb met relatief arme 

zandgronden. 

Deze bedrijfsvoering en omstandigheden leiden ertoe dat mijn dieren veel langzamer groeien. De 

langzamere groei met alleen gras is een specialisatie waarbij het vlees beter rijpt en het eindproduct 

exclusief genoemd mag worden. In sommige gevallen wensen afnemers dieren die een leeftijd van 4 

jaren hebben bereikt. De groei is wel afhankelijk van de ondergrond van natuurterreinen. 

Binnen mijn bedrijfsvoering ben ik momenteel niet ingericht om stieren of ossen meerdere jaren te 

weiden.  

Door de versnippering van mijn bedrijf gebruik ik uiteraard wel meerdere stieren die na hun diensten 

in het roodvleescircuit verdwijnen.  

In de praktijk zal ik de huidige excretienormen niet eens halen.  

Mijn ras, Hereford, is in de praktijk eigenlijk niet geschikt om regulier af te mesten daar ze de neiging 

hebben zeer snel vet aan te zetten. Het alleen grazen principe is dus een bedrijfsvoering die 

uitstekend past bij het ras en mijn bedrijfsomstandigheden. Mijn dieren lopen in normaal gesproken 

het jaar rond buiten. Binnen mijn bedrijf wordt geen kunstmest gebruikt. 

Mijn vrouwelijk jongvee komt door deze langzamere groei standaard een jaar later bij de stier. Ze 

gaan dus bij de nieuwe excretienormen ook standaard ongeveer een jaar in de diercode 103 vallen 

omdat ik de koeien voor zover ik daar invloed op heb, in de lente laat afkalven. Daar is bij de 

vaststelling van de fosfaatrechten natuurlijk geen rekening mee gehouden. 

In de voorstellen voor de nieuwe excretienormen gaan mijn stierkalveren al vrij snel veel meer extra 

theoretische P2O5 en N produceren dan ze in werkelijkheid doen. Mijn overtollige jongvee 

waaronder vrijwel alle stierkalveren zet ik veelal af aan bedrijven die ze ook zeer extensief houden. 

Dit gebeurt op een leeftijd van ongeveer 8 tot 10 maanden. Tevens verkoop ik regelmatig naar 

kleinere hobbyhouders. Nu deze dieren op papier dus na een jaar veel meer P2O5 en N produceren 

zal de afzet veel moeilijker worden en worden de afnemers gedreven de dieren sneller op slacht 

gewicht en kwaliteit te krijgen. Ze zullen dan mogelijk gaan kiezen voor andere rassen. Die wel met 



krachtvoer en mais voeren zodat ze de categorie met ‘dure’ excretienormen sneller kunnen verlaten. 

Dit zou kunnen leiden tot lagere prijzen daar we dan aan bulkproductie moeten voldoen.  

Ik weet dat sommige afnemers van mijn mannelijk jongvee deze laten castreren. De voer efficiëntie is 

dan weer anders dan van stieren. Een os groeit nog langzamer en krijgt nooit die bespiering zoals een 

stier en zal dus ook weer langer binnen de ‘dure’ excretienormen aanwezig blijven. 

Verder kunnen de kleine hobbyhouders ook minder dieren houden. 

Bovengenoemde staat haaks op de visie van LNV die juist waardering voor streekproducten en een 

eerlijke prijs voor de boer wensen. Juist bij extensief gehouden dieren zoals hierboven omschreven 

kan de ophoging van de excretienormen daarbij enorm in de weg staan. 

Verder is het mij helemaal niet duidelijk hoe de berekeningen in mijn situatie tot stand gekomen zijn. 

Ik zou daar graag wat meer duidelijkheid over hebben.  

Om eerlijker excretienormen per bedrijfsvoering vast te stellen lijkt het mij raadzaam om de huidige 

excretienormen te handhaven tot eind 2021, de periode waarvoor ze vastgesteld zijn. De tijd van 

heden tot einde 2021 kan gebruikt worden om gedegen onderzoek te doen naar verschillende 

bedrijfsomstandigheden en de daarbij behorende eerlijke excretienormen. In plaats van uit te gaan 

van allemaal gelijkwaardige omstandigheden en daar een gemiddelde van te nemen en aan mijn 

dieren toe te wijzen. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


